



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

IPU Press Office

Youth representation in parliament nudges up according to
new IPU report

International Relations Department Volume – 13 20 December 2018

Pyidaungsu Hluttaw Office

IPU သတင်းလွှာ (၁၃-၁၂-၂၀၁၈)

IPU အစီရင်ခံစာအသစ်တွင် ဖော်ပြချက်အရ ပါလီမန်များတွင် လူငယ်များကိုယ်စားပြုပါဝင်မှု
အနည်းငယ်တိုးတက်လာခြင်း

၁၃-၁၂-၂၀၁၈ ရက်တွင် ထုတ်ပြန်သော နိုင်ငံအဆင့်ပါလီမန်များတွင် လူငယ်များ ပါဝင်မှုဆိုင်ရာ IPU ၏ ခြောက်လတစ်ကြိမ်အစီရင်ခံစာအရ ကမ္ဘာပေါ်ရှိ ပါလီမန်များတွင် အသက် ၃၀ နှစ်အောက် လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များ ပါဝင်မှု အချိုးအစားသည် ၂ နှစ်အတွင်းတွင် ၁.၉ ရာခိုင်နှုန်းမှ ၂.၂ ရာခိုင်နှုန်းအထိ တိုးလာခဲ့ပါသည်။ ထိုသို့တိုးတက်လာ



သော်လည်း ကမ္ဘာ့လူဦးရေ၏တစ်ဝက်သည် အသက် ၃၀ နှစ်အောက်လူငယ်များဖြစ်သည် ဟူသောအချက်နှင့် နှိုင်းယှဉ်လျှင် တစ်ကမ္ဘာလုံးအတိုင်းအတာအရ လူငယ်များ၏ “နိုင်ငံရေးတွင် ကိုယ်စားပြု ပါဝင်မှု”သည် အတော်အတန် နည်းနေသေးကြောင်းကို အစီရင်ခံစာကဖော်ပြနေပါသည်။ ဥရောပတိုက်နိုင်ငံများရှိ ပါလီမန်များတွင် လူငယ် လွှတ်တော်

ကိုယ်စားလှယ်များ ပါဝင်မှုအချိုးသည် အများဆုံးဖြစ်ပြီး အမေရိကတိုက်များရှိ ပါလီမန်များတွင် ဒုတိယအများဆုံး ဖြစ်ပါသည်။ ထိုအစီရင်ခံစာကို အဇာတိုင်ဂျန်နိုင်ငံ၊ ဘာကူမြို့၌ ၂၀၁၈ ခုနှစ်၊ ဒီဇင်ဘာလ ၁၄ ရက်မှ ၁၅ ရက်ထိကျင်းပမည့် IPU ၏ (၅) ကြိမ်မြောက် ကမ္ဘာ့လူငယ် လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များ ကွန်ဖရင့်တွင်တင်ပြမည်ဖြစ်ပါသည်။

ပါလီမန်များဆိုင်ရာ ကမ္ဘာ့သတင်းအချက်အလက်ဗဟိုချက်တစ်ခုဖြစ်သော IPU သည် ပါလီမန်များတွင် လူငယ်များပါဝင်မှုကို ၂၀၁၄ ခုနှစ်မှစတင်၍ တိုင်းတာခြင်း၊ သရုပ်ခွဲဆန်းစစ်ခြင်း ပြုလုပ်ခဲ့ပါသည်။ ပါလီမန်များအနေဖြင့် လူငယ်ထုကို ပိုမိုကိုယ်စားပြုနိုင်ရန်ကြိုးပမ်းချက်တစ်ခုအဖြစ်

IPU သည် ပါလီမန်များ၌ လူငယ်များပိုမိုပါဝင်ရေး အားထုတ်မှုများကို ဦးဆောင်ပြုလုပ်ခဲ့ပါသည်။ ထိုလုပ်ရပ်များမှာ အချက်အလက်များကောက်ယူခြင်း၊ မူဝါဒရေးရာလမ်းညွှန်မှုပေးခြင်း၊ “လူငယ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၏ နှစ်စဉ်ကမ္ဘာ့ကွန်ဖရင့်” ကဲ့သို့သော လူငယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် များအတွက် ဖိုရမ်များကျင်းပပေးခြင်းတို့ဖြစ်ကြပါသည်။ IPU နှင့် အဇာဘိုင်ဂျန် အမျိုးသားပါလီမန်တို့ ပူးတွဲကျင်းပသော အထက်ပါကွန်ဖရင့်ကို “ရေရှည်တည်တံ့မှုကိုမြှင့်တင်ရေး၊ အနာဂတ်မျိုးဆက် များ၏ အကျိုးကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေး”ဟူသည့် ခြုံငုံခေါင်းစဉ်အောက်တွင် ကျင်းပပါမည်။

IPU ဥက္ကဋ္ဌ Ms.Gabriela Cuevasက “မိမိသည် IPU ၏ အသက်အငယ်ဆုံးဥက္ကဋ္ဌအနေဖြင့် “ကိုယ်စားပြုမှု”သည် ဒီမိုကရေစီ၏ အုတ်မြစ်တစ်ခုဖြစ်သည့်အပြင်၊ မိမိတို့အင်အား၏ အကြီးဆုံး အရင်းအမြစ်လည်းဖြစ်ကြောင်း၊ ဆုံးဖြတ်ချက်ချမှတ်သည့်လုပ်ငန်းနယ်ပယ်တွင် လူငယ်များ ပိုမိုပါဝင် လာစေခြင်းအားဖြင့် မိမိတို့လူ့အဖွဲ့အစည်းများရင်ဆိုင်နေရသည့် အဓိကစိန်ခေါ်မှုများဆိုင်ရာ ပိုကောင်း သည့် ဆုံးဖြတ်ချက်များကို ချမှတ်နိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။ ယနေ့ခေတ်နှင့် အနာဂတ်မျိုးဆက်များ၏ လိုအပ်ချက်များကို ထိရောက်စွာတုံ့ပြန်နိုင်မည့် မူဝါဒများကို ချမှတ်နိုင်ရန်အတွက် လူငယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များ၏ မျှော်မှန်းချက်၊ ကတိပြုမှုနှင့် ဆန်းသစ်သောအကြံဉာဏ်များကို မိမိတို့က အားထားကြောင်း” ပြောကြားပါသည်။

IPU အထွေထွေအတွင်းရေးမှူးချုပ် Mr.Martin Chungong က “လူငယ်များ၏ နိုင်ငံရေး ဆိုင်ရာလုပ်ပိုင်ခွင့်ရရှိမှုအတွက် IPUသည် အမြဲဆွေးနွေးဆောင်ရွက်ခဲ့ပါကြောင်း၊ ဥပမာအားဖြင့် IPU ၏ ဆုံးဖြတ်ချက်ချမှတ်သည့် အဖွဲ့များတွင် လူငယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ပိုမိုပါဝင်လာနိုင်ရန် IPU ၏ Statutes ဥပဒေကို မကြာသေးမီက ပြင်ဆင်ခဲ့ကြောင်း၊ ဤအချက်သည် လူငယ်များ ပိုမို ပါဝင်နိုင်ရေးအား မိမိတို့ကဦးစားပေးခြင်းကို ပြသသည်သာမက၊ ယနေ့ခေတ်လူငယ်တို့၏ သဘောထား အသံ၏အရေးပါမှုကို နိုင်ငံတကာပါလီမန်အသိုက်အဝန်းအား အချက်ပြလိုက်ခြင်း ဖြစ်ကြောင်း” ပြောကြားပါသည်။

နိုင်ငံ (၁၅၀) ရှိ လွှတ်တော် ၂၀၀ ကျော်ကို ကောက်ယူခဲ့သော စစ်တမ်းကို အခြေခံထားသည့် IPU အစီရင်ခံစာတွင်တွေ့ရှိရသော အချက်မှာကမ္ဘာပေါ်ရှိ တစ်ရပ်တည်းသောလွှတ်တော်များ (သို့မဟုတ်) အောက်လွှတ်တော်များ၏ ၃၀ ရာခိုင်နှုန်းကျော်တွင် အသက် ၃၀ နှစ်အောက်ကိုယ်စားလှယ် လုံးဝ မရှိကြောင်း၊ အထက်လွှတ်တော်များ၏ ၇၆ ရာခိုင်နှုန်းတွင် အသက် ၃၀ အောက်ကိုယ်စားလှယ် လုံးဝမရှိကြောင်းတွေ့ရပါသည်။ အသက် ၄၀ နှစ်အောက်ကိုယ်စားလှယ်များ၏ အချိုးအစားသည် ၂၀၁၆ ခုနှစ်တွင် ၁၄.၂ ရာခိုင်နှုန်းမှ ၂၀၁၈ ခုနှစ်တွင် ၁၅.၅ ရာခိုင်နှုန်းသို့ တိုးလာခဲ့ပါသည်။ အသက်

၄၅ နှစ်အောက်ကိုယ်စားလှယ်များ၏ အရေအတွက်သည် ၂၀၁၆ ခုနှစ်တွင် ၂၆ ရာခိုင်နှုန်းမှ ၂၀၁၈ ခုနှစ်တွင် ၂၈.၁ ရာခိုင်နှုန်းသို့ တိုးလာခဲ့ပါသည်။

အသက်အုပ်စုတိုင်းတွင် “အမျိုးသား”လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များက “အမျိုးသမီး” လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များထက် အရေအတွက်များပါသည်။ ပိုများမှုအတိုင်းအတာ အမျိုးမျိုးရှိပါသည်။ အသက် ၄၁ နှစ်မှ ၅၀ နှစ်အထိ အုပ်စုတွင် အမျိုးသားလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်ဦးရေသည် အမျိုးသမီး လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်ဦးရေ၏ သုံးဆနီးပါးရှိပါသည်။ အသက် ၅၁ နှစ်မှ ၆၀ နှစ်အထိ အုပ်စုတွင် အမျိုးသားဦးရေသည် အမျိုးသမီးဦးရေ၏ သုံးဆကျော်ရှိပါသည်။ အသက် ၆၁ နှစ်မှ ၇၀ နှစ်အထိ အုပ်စုတွင် အမျိုးသားဦးရေသည် အမျိုးသမီးဦးရေ၏ ငါးဆနီးပါးရှိပါသည်။ ထို့အပြင် အသက်အငယ်ပိုင်း အုပ်စုများတွင် အမျိုးသားဦးရေသည် အမျိုးသမီးဦးရေ၏ နှစ်ဆခန့်ရှိပါသည်။

Nordic နိုင်ငံများ (နေော်ဝေ၊ ဆွီဒင်၊ ဖင်လန်နိုင်ငံများ) ၌ အသက်သုံးဆယ်အောက် လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များအား ရွေးကောက်တင်မြှောက်မှုအချိုးအစားသည် ၁၀ ရာခိုင်နှုန်းကျော်သွားပြီဖြစ် ပြီး အများဆုံးပမာဏဖြစ်ပါသည်။ စန်မာရီနို၊ ဂမ်ဘီယာ၊ မွန်တီနီဂရိုး၊ ဗင်နီဇွဲလားနိုင်ငံတို့ရှိ “တစ်ခုတည်း” (သို့မဟုတ်) “အောက်” လွှတ်တော်တို့တွင် အထက်ပါအချိုးအစားသည် ၁၀ ရာခိုင်နှုန်း ဝန်းကျင်ရှိပါသည်။ ထိုအချိုးအစားသို့ နီးကပ်နေသည့် တစ်ခုတည်းသော အထက်လွှတ်တော်မှာ ဘူတန်နိုင်ငံလွှတ်တော်ဖြစ်ပြီး ၉.၁ ရာခိုင်နှုန်း ဖြစ်ပါသည်။

အာဖရိကတိုက်မှ နိုင်ငံ ၅ ခုဖြစ်သော ဂမ်ဘီယာ၊ အီသီယိုးပီးယား၊ ဆေးရဲလ်၊ ကာဘိုဗာဒီ၊ အီကွေတိုးရီယဲဂီနိုနိုင်ငံတို့တွင် အသက်သုံးဆယ်အောက်လူငယ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်ပါဝင်မှုသည် ကမ္ဘာ့အများဆုံးနိုင်ငံ(၂၀)စာရင်းတွင်ပါဝင်စေခဲ့ပါသည်။ အာဖရိကတိုက်သည် ကမ္ဘာပေါ်တွင် လူငယ် ဦးရေအများဆုံးဒေသဖြစ်ပါသည်။ ခန့်မှန်းခြေအားဖြင့် အသက် ၁၅ နှစ်မှ ၂၄ နှစ်ထိ လူငယ်ဦးရေ သန်း ၂၀၀ ရှိပါသည်။ ၂၀၁၆ ခုနှစ် IPU အစီရင်ခံစာထုတ်ပြန်ပြီးချိန်မှစ၍ နိုင်ငံအချို့သည် ရွေးကောက်ပွဲများကို ကျင်းပခဲ့ပါသည်။ IPU အစီရင်ခံစာအသစ်တွင် အသစ်ပြန်လည်ဖွဲ့စည်းထားသော လွှတ်တော် ၆၃ ခုမှ အချက်အလက်များကို ဖော်ပြထားပါသည်။ တစ်ခုတည်းသော လွှတ်တော် များနှင့် အောက်လွှတ်တော်များအနက် မွန်တီနီဂရိုး၊ ဗင်နီဇွဲလား၊ ပြင်သစ်နိုင်ငံတို့သည် အားကောင်းသော တိုးတက်မှုကို ပြသခဲ့ကြပါသည်။ မွန်တီနီဂရိုးနိုင်ငံ၌ ၂၀၁၆ခုနှစ် ပါလီမန်ဆိုင်ရာကိုယ်စားပြုမှုအရ လူငယ်များကို အခြေခံဖွဲ့စည်းထားသော နိုင်ငံရေးပါတီအသစ် တစ်ခုသည် ဒုတိယအကြီးဆုံးပါတီ ဖြစ်လာခဲ့ပါသည်။

ဗင်နီဇွဲလားနိုင်ငံ၌ လူငယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များသည် ဒီမိုကရေစီကို မြှင့်တင်ရာ၌ လည်းကောင်း၊ အတိုက်အခံတို့က ထိန်းချုပ်ထားသည့် အမျိုးသားလွှတ်တော်ကို ကာကွယ်ရာ၌

လည်းကောင်း အဓိကနေရာမှ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါသည်။ ပြင်သစ်နိုင်ငံတွင် ၂၀၁၇ခုနှစ် ရွေးကောက်ပွဲ၌ En Marche အမည်ရှိ နိုင်ငံရေးလှုပ်ရှားမှု (ပါတီ)အသစ်တစ်ခု ပေါ်ပေါက်လာ ခဲ့ပါသည်။ထိုပါတီသည် အောက်လွှတ်တော်၌ ကိုယ်စားလှယ်နေရာအများစုကို ရရှိခဲ့ပါသည်။ ရလဒ် အနေဖြင့် ပြင်သစ်နိုင်ငံရှိ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၏ ပျမ်းမျှအသက်သည် ၂၀၁၂ ခုနှစ်တွင် ၅၄ နှစ်မှ ၂၀၁၇ ခုနှစ်တွင် ၄၈ နှစ်သို့ ကျလာခဲ့ပါသည်။

IPU အစီရင်ခံစာသည် ပါလီမန်များ၌ လူငယ်များပါဝင်မှုအရေအတွက်တိုးတက်လာစေမည့် နည်းလမ်းများကို အကြံပြုတင်ပြထားပါသည်။ လူငယ်များအတွက် ပါလီမန်ရွေးကောက်ပွဲတွင် ရရှိ နိုင်သည့် ကိုယ်စားလှယ်နေရာခွဲတမ်း သတ်မှတ်ထားသည့် နိုင်ငံအရေအတွက်သည် ကမ္ဘာတစ်ဝန်းတွင် တိုးလာလျက်ရှိပြီး ထိုအခြေအနေ၏ အကျိုးသက်ရောက်မှုသည် စတင်ဖြစ်ပေါ်လာလျက်ရှိပါသည်။ “ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ရှိသည့်အသက်” ကို “ရုံးဌာနများတွင် တာဝန်စတင်ထမ်းဆောင်ခွင့်ရှိသည့် အသက်” နှင့်အညီ သတ်မှတ်ခြင်းသည် လူငယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများ၏ အရေအတွက်ကို တိုးလာစေပါသည်။

လူငယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်ကွန်ရက်များ၊ လူငယ်ကိစ္စများအား ဖြေရှင်းဆောင်ရွက်သည့် ဦးဆောင်အဖွဲ့များကို ကမ္ဘာ့ပါလီမန်များ၏ ၁၆.၇ ရာခိုင်နှုန်းတွင် ဖွဲ့စည်းထားကြောင်း IPU အစီရင် ခံစာတွင် ဖော်ပြထားပါသည်။ ထိုသို့ဖွဲ့စည်းထားသော နိုင်ငံများတွင် ပါကစ္စတန်၊ တန်ဇန်နီးယား၊ ရုရှားဖက်ဒရေးရှင်းနိုင်ငံတို့ ပါဝင်ပါသည်။ ယနေ့ကာလ၌ ကမ္ဘာ့နိုင်ငံများ၏ ၄၀ ရာခိုင်နှုန်းကျော်တွင် လူငယ်ကိစ္စများကို ဆောင်ရွက်သည့် ပါလီမန်ကော်မတီများ တည်ရှိနေပါသည်။ နိုင်ငံ ၇၂ ခုတွင် လူငယ်များအား နိုင်ငံရေးအသိပညာပေးရန်နှင့် နိုင်ငံရေး ဆောင်ရွက်သော လူငယ်အရေအတွက် များပြားလာစေရန် နည်းလမ်းတစ်ခုအဖြစ် “လူငယ်ပါလီမန်များ”ကို ဖွဲ့စည်းထားရှိပါသည်။

ဘာသာပြန်သူ- ဒေါ်ငုရွှေဝါဖူး (အငယ်တန်းစာရေး)

ဘာသာပြန်ကြီးကြပ်သူ- ဦးသိန်းထွန်းအောင် (ဦးစီးအရာရှိ)

Source: [Youth representation in parliament nudges up according to new IPU report](https://www.ipu.org/news/press-releases/2018-12/youth-representation-in-parliament-nudges-up-according-new-ipu-report)
<https://www.ipu.org/news/press-releases/2018-12/youth-representation-in-parliament-nudges-up-according-new-ipu-report>